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Noe/ WITTS: 

Prezent încă de la primele ediţi i ale Festivalu lu i  Internaţional de Teatru de la 
Sibiu ,  mai  întâi în calitate de gazetar şi critic de teatru , Noei Witts a devenit unul  
dintre consi l ier i i  artistici ai di rectoru lu i  Constantin Chiriac. A sprij in it acţiuni le 
teatru lu i  din Sibiu, a devenit o f igură constantă a festivalu lu i  şi este unul dintre 
pi lon ii care au susţinut 1 00% această manifestare teatrală de talie internaţională. 

Cătăl ina Panaitescu :  Propun să Începem acest interviu cu câteva 
cuvinte despre dumneavoastră; când şi cu ce ocazie aţi ajuns pentru prima 
dată la Sibiu? 

Noei Witts: Am venit aici în 1 993, când făceam o emisiune pentru BBC 
despre teatru l românesc. Mai întâi am ajuns în Bucureşt i ,  unde am mers la 
UN ITER şi am aflat că dacă vreau să cunosc oameni i  cei mai importanţi de teatru 
din România, atunci trebuie să vin la Sibiu .  Am făcut o călătorie de cinci ore cu 
trenul şi am ajuns la a doua ediţie a Festivalului  care, pe atunci ,  era destul de 
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modestă. Erau i nvitate trupe tinere de teatru, poate chiar proaspeţi absolvenţi de 
universitate şi numai câteva compani i  profesioniste. 

C.P. :  Care a fost prima impresie despre Sibiu şi despre teatrul din acest 
oraş? 

N.W. :  M-a frapat faptu l  că cei d in  Bucu reşti m i -au spus dacă vrei să afl i  
c e  s e  întâm plă î n  teatru l românesc, merg i  l a  S ib i u . Ch iar  ş i  atunc i  credeau 
că se petrece un lucru interesant aco lo  şi nu în Bucu reşt i .  S ib i u l  este un 
oraş foarte frumos,  aproape german ,  cu c lăd i r i  frumoase, dar toate se af lqu 
într-o stare îngrozitoare, iar  teatru l  nu era n ic i  e l  într-o formă prea bună .  I n  
ace laş i  an ,  a m  descoperit c ă  Ch i r iac nu avea mu lte contacte eu ropene,  cel 
puţ in n u  cu vestu l ,  n u  cunoştea reţelele de teatru existente la  acea vreme.  
Şt ia n u mai de Cons i l i u l  B ri tanic ,  i a r  eu am fost în m ăsură să- i  fac câteva 
introduceri în reţe le le existente _ş i ,  de atunc i ,  festiva lu l  a devenit  d i n  ce în ce 
mai mare de la  o ediţ ie la  alta. In aceşti an i ,  am văzut o serie de sch imbări  
atât în teatru , cât ş i  în o raş,  care se af lă,  în acest moment,  în pl in p roces 
de reconst rucţie .  

C.P.:  De 1 1  ani sunteţi o prezenţă constantă la Sibiu; cum a evoluat festivalul 
În tot acest tjmp? 

N.W. : I n  f i ecare an ,  Constant in  Ch i riac a dezvoltat o nouă latură a 
festiva l u l u i .  A început foarte modest; de la trupele studenţeşt i ,  a i nvitat mai 
mu lte compan i i  p rofesion iste, au fost prezente d i fe rite personal ităţi să 
susţină confer inţe, C la i re H ind l uc rează cu cop i i  cu  disab i l ităţ i ,  dec i ,  cu  
f iecare ed i ţ ie ,  a adăugat mic i  noutăţi . E l  însuş i  călătoreşte foarte m u lt ş i  
t r imite i nvitaţ i i ,  ia r  oamen i i  îş i  doresc să v ină la S ib iu  mai  mu lt decât la 
majoritatea celo r lalte mani festări s im i la re eu ropene. Festiva l u l  a c rescut ş i  
poţi întâln i  a ic i  oaspeţi d i n  mai  mu lte ţări . Sunt foarte mu lţ i  care v in numai  d in 
acest motiv, ş i  anume,  ca să cunoască oameni  no i ,  să întâlnească alte 
oportun ităţi ş i  să stab i lească contacte. 

C.P. :  De-a lungul experienţei dumneavoastră, aţi descoperit anumite greşeli 
tipice pentru directorii de festivaluri şi, În special, la Constantin Chiriac? 

N.W.: Toţi d i rec;.:torii de festivaluri greşesc. Face parte din meserie, nu poţi 
face totul perfect. I ntotdeauna există ceva care nemulţumeşte, sunt câteva 
spectacole foarte bune, unele dintre ele nu pot fi văzute din cauza programului 
încărcat, logistica este foarte complicată - toate aceste treburi ce ţin de 
admin istraţie sunt foarte difici le. Şi vor continua s? fie aşa întotdeauna. Totuşi ,  cred 
că benefici ile sunt mai importante decât erorile. I ntr-adevăr, poţi spune despre un 
lucru că nu este foarte reuşit - dar, s-a dovedit că acesta este important numai 
pentru moment, căci ,  pe termen lung, nu mai contează, datorită faptu lu i  că tot 
ceea ce ai avut este o experienţă care conduce undeva. Nu vreau să spun că totu l 
este minunat aici . Unele spectacole nu au un n ivel artistic foarte rid icat, dar, aşa 
se întâmplă la toate festivalurile. Şi la Edinburgh sau la Avignon fenomenul este 
simi lar. 

C.P. :  Ce vă incită cel mai mult la un spectacol? 
N.W.: Aici? 
C.P. :  Da. 
N.W.: Faptul că pot vedea lucruri unde, în altă parte, nu aş avea această 

posibi l itate. De exemplu ,  de şase ani urmjiresc spectacolele lu i  Purcărete, şi 
numai Sibiu l  îmi oferă această oportun itate. In Marea Britan ie nu pot vedea decât 
câteva dintre spectacolele sale, şi asta destul de rar. Celălalt regizor pe care îl 
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urmăresc este Andriy Zholdak din Ucraina, ale cărui spectacole nu au fost invitate 
n iciodată în Anglia. 

C.P. :  Ştiţi care este motivul? 
N.W. :  E l  merge pe ideea teatru l u i  de imag ine  care presupune montăr i  

g rand ioase . Din pu nctu l meu de vedere ,  Zholdak este unu l  d in t re cei  mai  
i mportanţ i  reg izor i  eu ropen i .  Am încercat să- I  i nvit la  Ed inbu rg h ,  dar pentru 
că l uc rează l a  u n  asemenea n ive l ,  cu atât de m u lţ i  actor i  este foarte d i f i c i l .  
Ex istă câteva f igu r i -che ie pe care le  poţi vedea î n  f iecare a n :  M i hai  
Man iuţ i u ,  Tompa Gabor sunt  reg izor i  pe care î i  u rmăresc cu perseve renţă 
de câţiva a n i .  

C.P. :  Care sunt spectacolele cele mai reuşite ale acestei edifii a festivalului? 
N.W.: Cel mai important spectacol a fost cel d in Kazahstan , Inapoi În URSS, 

produs de compania Art & Shock Theatre, despre care, nu se ştie mai nimic în 
Angl ia. Cred că, prin spectacolul lor, au adus un aer proaspăt în festiva l .  Mi-a 
plăcut Electra lu i Măniuţiu ,  despre care cred că este un regizor foarte sol id,  la fel 
şi Tompa Gabor. Amândoi sunt nişte personalităţi foarte interesante, dar nu fac 
parte din aceeaşi echipă cu Purcărete sau Zholdak. Ei sunt diferiţi . De fapt, aici 
este farmecul festivalulu i  de la Sibiu - întotdeauna există câtiva oameni care 
prezintă spectacole foarte reuşite. Ş i ,  totodată, mereu apare ceva în plus, se mai 
face un pas înainte. Când vii la Sibiu,  şti i  că vei vedea Măniuţiu, Tompa, dar sunt 
şi surprize, în special d in partea trupelor invitate pentru prima oară, cum au fost 
cei d in Kazahstan, anul acesta. 

C.P. :  Unde aţi situa acest festival, din perspectivă artistică şi organizatorică, 
În seria festivalurilor europene existente În prezent? 

N.W.: Cred că este cel mai mare festival de teatru din această parte a 
Europei. Întotdeauna le spun studenţilor mei că, dacă vor să vadă n!J numai 
producţii europene, ci şi din alte părţi ale lumi i ,  atunci să meargă la Sibiu. I n  primul 
rând, pentru că sunt spectacole pe care n_u le pot vedea în Anglia ş i ,  pe urmă, este 
mai ieftin să vină aici decât la Edinburgh.  I n  principal , acolo pot vedea producţi i ale 
companii lor de succes europene, dar aici au posibi l itatea sa vadă mai mult. Acesta 
este motivu l pentru care îi încurajez să vină la Sibiu.  

C.P. :  În 2007, alături de Luxemburg, Sibiul a fost ales să reprezinta Capitala 
Culturală Europeană. Ce ar trebui sa facă teatrul din Sibiu şi sibienii pentru a avea 
un eveniment de succes? 

N.W. : Cu excepţia teatru lu i ,  S ib iu l  trebuie să arate şi celelalte activităţi 
culturale ale sale. Deja există un festival de jazz de tradiţie, unul  de f i lm 
documentar ce se desfaşoară în fiecare an şi un alt festival de muzică 
contemporană; deci ,  există o bază foarte sol idă. Presupun că pr imul lucru pe 
care-I vor face este de a îmbogăţi ceea ce deja exista. 

C.P. :  Care a fost cel mai nereuşit eveniment al acestei ediţii? 
N.W.: Nu a existat ceva despre care să cred că a fost complet ratat. Se poate 

spune că au fost câteva spectacole slabe, câteva conferinţe, dar cred că nu există 
ceva "cu totul neizbutit" 

C.P. :  Şi cel mai reuşit? 
N.W.: Până acum,  a fost spectacolu l  din Kazahstan,  dar încă mai avem două 

zi le rămase din festival .  
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